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RijeË 
predsjednika
I “važni”
i “vrijedni”

Da nisam na svoje uπi Ëuo zasigurno ne bih povjerovao 
da su u jednom πkolskom sindikatu na 56 stranica uputili 
primjedbe na Temeljni Zakon o πkolstvu. Joπ me je viπe 
uznemirilo kada sam na sastanku jednog povjerenstva 
Ëuo s kakvom se paænjom sindikalist ukljuËio u razrjeπenje 
preteπke dvojbe bi li novac od otkupljenih udæbenika bilo 
bolje uplatiti na dræavni proraËun, proraËun agencije ili na 
raËun πkole. Odakle potreba sindikalnim duænosnicima da s 
jedne strane, bez ikakvog osjeÊaja za mjeru, preuveliËavaju 
vlastiti rad, odnosno, s druge strane,  zaπto sindikalisti 
pristaju na perfidnu smicalicu u kojoj se, ama baπ o 
svemu, njihovo miπljenje smatra vaænim i kompetentnim? 
LakoÊa s kojom neki sindikalisti veliËaju opseg obavljenog 
posla postaje nepodnoπljivom. Ide se tako daleko da se 
podcjenjuje zdrava pamet sviju onih koji znaju da je notorna 
besmislica da primjedbe na zakon budu opseænije od 
samog zakona. Smisao ove kao i toliko drugih besramno 
izreËenih laæi nalazi se ili u impresioniranju neupuÊenih u 
sindikalna postignuÊa ili u prikrivanju dugotrajnog nerada 
izmiπljenim radom. Bez obzira radilo se o jednom ili o 
drugom u oba sluËaja rijeË je o prvorazrednoj manipulaciji 
i Ëlanstvom i javnoπÊu.

Na drugo postavljeno pitanje iz uvodnih reËenica ovoga 
uvodnika odgovor je neπto sloæeniji. Odnos prosvjetne 
vlasti i πkolskih sindikata mijenjao se proteklih deset godina 
otprilike kako su s mijenjali ministrice i ministri. No sada, 
nakon skoro pet godina mandata najdugovjeËnijeg ministra, 
slobodno se moæe primijetiti kako nitko prije Primorca nije 
uspio toliko ”umoËiti“  sindikaliste u raznorazne odbore, 
komisije, povjerenstva… Ministar sa tri, od Ëetiri relevantna 
πkolska sindikata, surauje i javno i tajno. Ta dva vida 
suradnje toliko su se izmijeπala da je karikaturalno djelovalo 
nedavno na sastanku Gospodarsko-socijalnog vijeÊa kada 
je jedan sindikalni Ëelnik ustvrdio kako sindikati ne mogu 
podræati zakon jer nisu konzultirani socijalni partneri. Sve 
je to Ëelnik sindikata ustvrdio nakon uvodnog ministrovog 
izlaganja koji se u svojoj obrani zakona pozvao baπ na 
suradnju sa sindikatima. Nakon ovih dviju kontradiktornosti, 
dvojica neizravno prozvanih predstavnika, nisu niti potvrdili 
niti odbacili ni jednu od proturjeËnih tvrdnji.

Paradoksalno je ali istinito da nema iole znaËajnijeg 
PrimorËeva projekta pri kojem se ministar nije pozivao ili 
se joπ uvijek ne poziva na podrπku socijalnih partnera. 
Pitanje svih pitanja je zaπto je on to Ëinio i Ëini joπ uvijek? 
RijeË je o klasiËnom braku iz interesa. Sindikatima je ovo 
interesno suloæniπtvo pred javnoπÊu i Ëlanstvom davalo 
na vaænosti, a ministra je laæno predstavljalo socijalno 
osjetljivijim i demokratiËnijim. Apsurdnost cijele situacije 
najbolje razotkriva primjer s jednog proπlotjednog 
sastanaka. Sindikalist koji je spreman nadugaËko i 
naπiroko raspredati o skladiπtenju i uknjiæbi besplatnih 
udæbenika πutio je kao zaliven kad je trebalo izaÊi 
pred visoke duænosnike Ministarstva s visinom iznosa 
naknade za poslove evidentiranja pregledavanja i podjele 
udæbenika. Po ne znam koji puta svjedoËio sam tome 
kako sindikalisti πute o onome o Ëemu bi morali govoriti 
i govore o onome o Ëemu bi trebali πutjeti. E baπ se po 
tome, ma πto vrli sindikalisti i svi drugi mislili o tome, 
Preporod nastoji razlikovati od drugih πkolskih sindikata. 
Nas u Preporodu, vezano uz takozvane besplatne 
udæbenike, zanimaju odgovori samo na dva pitanja. 
HoÊe li i koliko posao biti plaÊen? Sva ostala pitanja 
prepuπtamo dræavnim tajnicima, ravnateljima agencija, 
dakle svima onima koji su za njihovo rjeπavanje i viπe nego 
dobro plaÊeni. Svjesno riskirajuÊi da ovo πto Êu sada reÊi 
bude krivo pa i zlonamjerno shvaÊeno, ovaj Êu uvodnik 
zavrπiti odgovorom koji sam nedavno uputio sindikalnom 
kolegi na njegov upit πto bih uradio da sam na njegovom 
mjestu. „Niπta, osim πto bih se napokon poËeo ponaπati 
kao sindikalac!“ 

Željko StipiÊ
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Povodom podizanja sudskih tuæbi za 
neisplaÊeni smjenski rad zaposlenicima u 
osnovnim πkolama razgovarali smo s Franjom 
Valjkom s Ëijim OdvjetniËkim uredo sindikat 
Preporod surauje veÊ duæe vrijeme. 

- U posljednjih nekoliko godina Ëlanovi 
Preporoda u osnovnim i srednjim πkolama podigli 
su viπe tisuÊa sudskih tuæbi ubog neisplaÊenog 
smjenskog rada. Neπto je tuæbi bilo i zbog 
neisplaÊivanja smjenskog rada u produæenom 
boravku, odnosno zbog neisplate mjeseËnih 
troškova za dolazak na posao. Sada je 
odvjetniËki ured u suradnji sa sindikatom ponudio 
zaposlenicima osnovnih πkola ostva-rivanje prava 
za smjenski rad za vremenski period od  proljeÊa 
2005. do proljeÊa 2006. godine.

Tko moæe tuæiti i koja je pravna osnova 
za pokretanje tuæbe?

- Tuæiti mogu Ëlanovi Sindikata Preporod 
koji su u razdoblju utuæenja ostvarili uveÊanje 
plaÊe za turnus u iznosu od 5 posto na sate 
neposrednog odgojno-obrazovnog rada. 
Tuæbom mi traæimo da se zaposlenicima isplati 
naknada u visini 10 posto za dane rada u drugoj 
smjeni. Vaæno je napomenuti kako ovaj puta 
tuæbe mogu podnijeti samo Ëlanovi sindikata koji 
nije potpisao Dodatak I. Kolektivnog ugovora i 
kako ovaj puta tuæbe mogu podnijeti samo 
zaposlenici osnovnih πkola.

ZnaËi li to da Ëlanovi Sindikata hrvat-
skih uËitelja nemaju pravnog osnova za 
podizanje ovih tuæbi?

- Upravo tako. Sindikat hrvatskih uËitelja 
je Dodatkom I. Kolektivnog ugovora prihvatio 

nepovoljnije pravo od prava ponuenog Temeljnim 
kolektivnim ugovorom. Onog trenutka kada su 
u sliËnoj situaciji u drugim djelatnostima sudovi 
poËeli donositi presude u korist Ëlanova sindikata 
Ëiji sindikat nije potpisao nepovoljnije pravo, u 
naπem smo se OdvjetniËkom uredu, u dogovoru 
s Preporodom, odluËili pokrenuti sporove kojima 
bismo sudskim putem osigurali naknadu koja 
pripada Ëlanovima Sindikata Preporod.

Imaju li pravnog osnova za podizanje 
ovih tuæbi svi zaposlenici osnovnih πkola 
uËlanjeni u Preporod?

-  Ne, radi se samo o onim zaposlenicima koji 

su u razdoblju koje se utuæuje primali naknadu 
za turnus. Kako je nenastavno osoblje primalo 
naknadu za smjenu, ovaj puta tuæiti mogu samo 
uËitelji i struËni suradnici.

Je li razdoblje koje se utuæuje isto za 
potpisnike Nagodbe i za one zaposlenike 
koji nisu potpisali Nagodbu?

-  Nije! Razdoblje utuæenja za one koji su 
potpisali Nagodbu teËe od dana potpisivanja 
Nagodbe pa do oæujka 2006, dok se za one koji 
nisu potpisali  Nagodbu radi o razdoblju od kraja 
svibnja 2005. do poËetka oæujka 2006 godine.

Ima li zaposlenik koji se odluËi za 
podizanje tuæbe ikakve troπkove?

- Nema, jer prethodno je izmeu odvje-
tniËkog ureda Valjak i Preporoda potpisan 
Ugovor kojim je OdvjetniËki ured preuzeo sve 
troπkove ovih sporova, ukljuËujuÊi i moguÊe 
troπkove vjeπtaËenja. Troπkove bi platili samo oni 
zaposlenici koji samovoljno prekinu pokrenuti 
postupak.

Kolikom se iznosu zaposlenici mogu 
nadati po zavrπetku spora?

- ProsjeËno se radi o 5 posto bruto plaÊe 
za vremensko razdoblje koje se utuæuje. Prema 
tome svatko lako sam sebi moæe izraËunati o 
kolikom je iznosu rijeË.

Joπ jednom, potaknuti upitima s terena, 
molimo Vas da objasnite koga se toËno 
tuæi?

- Tuæenik je, tu nema nikakvih dvojbi, iskljuËivo 
poslodavac, odnosno iskljuËivo osnovnoπkolska 
ustanova u kojoj je zaposlenik radio u razdoblju 
utuæenja.       I.S.

Razgovor s odvjetnikom mr. Franjom Valjkom 

12. svibnja Predsjednik 
Sindikata sudjelovao u radu 114. 
sjednice Gospodarsko-socijalnog 
vijeÊa. U ime sindikalne srediπnjice 
Nezavisnih hrvatskih sindikata 
predstavnik Preporoda iznio je 
primjedbe i prijedloge. Zatraæen 
je povoljniji omjer za zaposlenike 
πkole u πkolskom odboru, 
zadræavanje utjecaja sindikata 
na normu nastavnika, ali i uvjete 
zapoπljavanja administrativnog 
osoblja, zadræavanje postojeÊih 
rjeπenja u pogledu financiranja 
naknade za dolazak i odlazak s 
posla.

15. svibnja Preporod se javnosti 
i saborskim zastupnicima obratio 
Otvorenim pismom kojim u kojem 
je joπ jednom izneseno upozorenje 
da Êe prihvaÊanje osnovnoπkolskog 
Pedagoπkog standarda znaËiti i 
gubitak radnog mjesta u punom 
radnom vremenu za viπe od 600 
tajnika i raËunovoa.

16. svibnja Odræana æupanijska 
vijeÊa osnovnih πkola Grada 
Zagreba i ZagrebaËke æupanije. 
Najvaænija toËka dnevnog reda bila 
je predstojeÊa aktivnost prikupljanja 
punomoÊi i dokumentacije u svezi 
s podizanjem tuæbi zbog neispla-
Êivanja naknade za smjenski rad.

19. svibnja Predsjednik 
Sindikata sudjelovao u radu 115. 
sjednice Gospodarsko-socijalnog 

vijeÊa na kojoj se raspravljalo o 
sindikalnim primjedbama vezanim 
uz Prijedlog Zakona o odgoju i 
obrazovanju u osnovnim i srednjim 
πkolama. PrihvaÊene primjedbe sa 
114. sjednice koje su se odnosile 
na osnovnoπkolsku normu i 
kompetentnost Ëlanova πkolskog 
odbora. ZakljuËeno je da Êe se 
do drugog Ëitanja pokuπati sa 
sindikatima dogovoriti i preostala 
otvorena pitanja.

• Sindikalni povjerenici Damir 
Boroπak, Domagoj SironiÊ i Sonja 
MudriÊ sudjelovali u ime Preporoda 
na protestnom okupljanju koje su 
organizirale radnice Dalmatinke 
Nove.

• predsjednik Sindikata 
sudjelovao u radu povjerenstva za 

tzv. ”besplatne“ udæbenike. »lanovi 
povjerenstva  sa strane Ministarstva 
i sa strane sindikata usuglasili se 
oko sadræaja Pravilnika o distribuciji, 
koriπtenju i Ëuvanju besplatnih 
udæbenika. Neusuglaπena je 
ostala visina naknade za posao 
pregledavanja udæbenika. O 
jedinom neusuglaπenom pitanju 
raspravljat Êe se na sljedeÊem 
sastanku povjerenstva.

• Na okruglom sastanku 
”Pedagoπki standard i dræavna 
matura“ u organizaciji Hrvatske 
narodne stranke sudjelovao i 
predsjednik Preporoda.

20. svibnja Odræan je drugi 
sastanak PregovaraËkog odbora 
Vlade i PregovaraËkog odbora 
osnovnoπkolskih sindikata. Na 

sastanku  se nastojalo usuglasiti 
Prijedlog Protokola o pregovorima. 
Prijedlog Protokola i dalje ostao 
neusuglaπen. 

23. svibnja Odræana tiskovna 
konferencija ”Dræavna matura 
bez nepoznanica, nepravdi, 
protuzakonitosti i frustracija“ na 
kojoj su Sonja MudriÊ, Miljenko 
LukiËek i Æeljko StipiÊ iznijeli 
primjedbe i prijedloge vezane 
uz Pravilnik o polaganju mature 
i Zakon o odgoju i obrazovanju 
u osnovnim i srednjim πkolama. 
Najvaæniji prijedlog je da dræavnu 
maturu prvi polaæu srednjoπkolci 
koji Êe 2008./2009. upisati prvi 
razred srednje πkole, odnosno da 
se dræavna matura prvi put polaæe 
2012. godine. 
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Tuæbama do prava!

Zahvala
Iako joπ pristiæu peticije kojima su 

zaposlenici osnovnih i srednjih πkola 
iskazali nezadovoljstvo promjenama 
koje se planiraju uvesti novim Zakonom 
o odgoju i obrazovanju u osnovnim i 
srednjim πkolama, zahvaljujemo svima 
koji su na bilo koji naËin sudjelovali 
u ovoj sindikalnoj aktivnosti. Sve Êe 
peticije, nakon πto budu obraene, biti 
uruËene prosvjetnim vlastima.
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U 
subotu 17. svibnja odræana 
je treÊa sjednica Glavnog 
vijeÊa Sindikata Preporod. Na 
poËetku sjednice æupanijski 

povjerenici su podnijeli izvjeπÊa o radu 
svojih æupanijskih vijeÊa. Naglasak je 
bio na redovitosti odræavanja sastanaka 
æupanijskih vijeÊa, komunikaciji sa 
sindikalnim povjerenicima i eventualnim 
veÊim problemima u podruænicama. 
UoËen je problem odræavanja sastanaka 
u æupanijama koje su geografski 
“raπtrkane” i gdje postoji slabija prometna 
povezanost, a posebno je taj problem 
naglaπen u Meuæupanijskom vijeÊu 
LiËko-senjske i KarlovaËke æupanije. 
U Varaædinskoj æupaniji joπ nismo 
uspjeli rijeπiti problem πkola u kojima 
se sindikalna podruænica formalno ne 
moæe konstituirati jer nitko od Ëlanova 
ne æeli preuzeti ulogu povjerenika! 
Nakon izvjeπÊa Ëlanova Glavnog vijeÊa 
na situaciju u radu sindikata osvrnuo se 
predsjednik Æeljko StipiÊ. Smatra kako 
su jedini pravi pokazatelj kvalitete rada 
sindikata brojke koje govore o porastu 
Ëlanstva. Predsjednik je istaknuo kako 
je duænost æupanijskih povjerenika stalan 
kontakt s podruænicama, ali i kontakt s 
uredom srediπnjice.

Razdoblje izmeu dviju sjednica 
Glavnog vijeÊa svakako je obiljeæio veliki 
svesindikalni prosvjed odræan 12. travnja 
u Zagrebu. Po miπljenju predsjednika 
sindikata odaziv Splitsko-dalmatinske, 

Meimurske i SisaËko-moslavaËke 
æupanije iz kojih je bio organiziran prijevoz 
autobusima bio je zadovoljavajuÊi, dok 
su Grad Zagreb i ZagrebaËka æupanija 
ipak donekle podbacili. No, osim broja 
nazoËnih povjerenika, vaæno je znati i 
koliki su bili troπkovi naπeg sudjelovanja 
u toj aktivnosti. Troπkovi iznose 63.930 
kuna od Ëega oko 31.000 za troπkove 
prijevoza, a gotovo 33.000 kuna su 
iznosili troπkovi nabavke ”pregaËa“, 
zviædaljki i transparenata. Radi se o 
znaËajnim troπkovima, ali je jasno da je 
za svaki sindikat i neophodno i vaæno 
sudjelovanje u prosvjednim aktivnostima. 
Vladimir Gudelj, æupanijski povjerenik iz 
Splitsko-dalmatinske æupanije naglasio je 
da su Ëlanovi njegovog æupanijskog vijeÊa 
bili vrlo zadovoljni svojim sudjelovanjem 
u prosvjedu i organizacijom od strane 
sindikata, premda je put iz Splita i natrag 
bio vrlo naporan.

ZnaËajna sindikalna aktivnost u 
proteklom razdoblju bilo je i potpisivanje 
peticije solidarnosti sa Sindikatom dr-
æavnih i lokalnih sluæbenika i namjeπtenika 
protiv ukidanja dodatka na plaÊu za minuli 
rad. Posredovanjem naπeg sindikata ovu 
je peticiju potpisalo 7.946 zaposlenika 
i to u 179 πkola u kojima Preporod 
ima svoju podruænicu, ali i πto je vrlo 
znaËajno, 1591 zaposlenik u πkolama u 
kojima ne postoji podruænica Preporoda. 
“Sukladno nekim informacijama koje 
imamo, Vlada je veÊ odustala od izmjena 

Zakona o plaÊama dræavnih sluæbenika!“ 
- naglasio je predsjednik i dodao kako 
ova akcija ima dvije dimenzije koje tako 
Ëesto nedostaju sindikalnom radu: 
uspjeh i solidarnost. 

U nastavku sjednice raspravljalo se 
o sadræaju Prijedloga Zakona o odgoju 
i obrazovanju u osnovnim i srednjim 
πkolama. Poslije duæe rasprave zakljuËeno 
je da Êe predsjednik naπeg Sindikata na 
predstojeÊem Gospodarsko-socijalnom 
vijeÊu u ime sindikalne srediπnjice 
Nezavisnih hrvatskih sindikata iznijeti 
sljedeÊe primjedbe: traæimo da u poglavlju 
10, alineja 7. stoji “Normu za nastavni 
predmet te ostale poslove zaposlenika 
propisuje ministar u skladu s Kolektivnim 
ugovorom.” Nadalje, i dalje Êemo 
inzistirati na sedmeroËlanom πkolskom 
odboru, ali i kompetentnosti Ëlanova 
imenovanih od strane ureda dræavne 
uprave i osnivaËa te ustrajati na stavu 

da bi veÊinu u sastavu ©kolskih odbora 
morali imati zaposlenici πkola! TreÊa 
naπa primjedba odnosi se na Poglavlje 
17, odnosno na financiranje πkolskih 
ustanova. Naπe je miπljenje da se sve 
ono πto Vlada RH ugovara Kolektivnim 
ugovorima mora plaÊati iz dræavnog 
proraËuna, te smo protiv decentralizacije 
plaÊanja troπkova prijevoza za zapo-
senike osnovnih πkola, buduÊi da 
je evidentno kako takvo rjeπenje u 
srednjim πkolama veÊ izaziva mnogo 
problema u praksi. PrihvaÊen je prijedlog 
predsjednika Odbora za nenastavno 
osoblje Hrabroslava FilakoviÊa da 
se pored svega veÊ uËinjenog uloži i 
dodatni napor kako bi se zaštitila radna 
mjesta tajnika i raËunovoa u šklolama 
s manjim brojem uËenika i razrednih 
odjela. »lanovi Glavnog vijeÊa zatraæili 
su od predsjednika StipiÊa da na tom 
sastanku u ime sindikata Preporod 

zatraæi i izmjenu »l. 103. Prijedloga 
zakona koji se odnosi na nenastavno 
osoblje i regulira njihovu normu rada. 
Glavno vijeÊe smatra da treba predloæiti 
da se i u tom Ëlanku nae formulacija 
kako normu regulira ministar ali u skladu 
s Kolektinim ugovorom.

Svim sadaπnjim i buduÊim korisnicima 
Blagajne uzajamne pomoÊi zasigurno Êe 
vaæna biti informacija da je Glavno vijeÊa 
prihvatilo prijedlog izmjena Pravilnika o 
radu BUP-e u dijelu koji se odnosi na 
iznos rate za otplatu kredita te iznos 
najveÊeg moguÊeg uloga. Tako Êe od 
sada iznos rate za otplatu kredita biti 
najmanje 1/8 (umjesto 1/6) plaÊe, a 
iznos najveÊeg dopuštenog mjeseËnog 
uloga 250 (umjesto dosadaπnjih 200) 
kuna. Na kraju sjednice razgovaralo se 
o vaænim aktualnostima u sindikatu kao 
πto su poËetak kolektivnog pregovaranja 
za osnovno πkolstvo (joπ se pregovara 
o sadræaju Protokola za pregovore) te 
o slanju zahtjeva sindikata Preporod 
za formiranje PregovaraËkog odbora 
sindikata za kolektivno pregovaranje za 
srednje πkolstvo.

Sonja MudriÊ

I z  r a d a  G l a v n o g  v i j e Ê a
TreÊa sjednica

Za normu u skladu s 
Kolektivnim ugovorom

»lanovi Glavnog vijeÊa zatraæili su od predsjednika 
da Preporod inzistira na izmjeni Ëlanka 103. Prijedloga 
zakona koji se odnosi na radna mjesta i normative 
nenastavnog osoblja. Stotine radnih mjesta tajnika i 
raËunovoa izravno ovisi o tome hoÊe li ili neÊe biti 
prihvaÊen prijedlog Preporoda

UbuduÊe Êe iznos rate za otplatu kredita Blagajne 
uzajamne pomoÊi biti najmanje 1/8 (umjesto 1/6) 

plaÊe, a iznos najveÊeg dopuštenog mjeseËnog uloga 
250 (umjesto dosadaπnjih 200) kuna. 


